
استقلال در بلاتکلیفی کامل
باشگاه اس��تقلال هنوز تکلیف سرمربی خود را برای 
فصل آینده مشخص نکرده است. به گزارش ایسنا، باشگاه 
استقلال این روزها در بلاتکلیفی کامل به سر می برد و برای 
فصل آینده هنوز تکلیف سرمربی این تیم مشخص نیست. 
جواد نکونام سرمربی فصل گذشته استقلال 2 فصل دیگر با 
این تیم قرارداد دارد اما پس از پایان لیگ شایعاتی درباره 
ادامه همکاری او با آبی ها شنیده می شود. رسانه رسمی 
باشگاه استقلال پس از پایان لیگ هیچ بیانیه ای مبنی بر 
ادامه یا پایان همکاری نکونام با استقلال منتشر نکرده تا 
هواداران همچنان نگران شرایط این تیم برای فصل آینده 
و از دس��ت رفتن زمان نقل و انتقالات باشند. در باشگاه 
استقلال این سوال مطرح است که تصمیم گیرنده درباره 
ماندن یا رفتن نکونام چه کسی است؟ فرشید سمیعی به 
عنوان سرپرست مدیرعاملی استقلال اختیار تام دارد یا 
نمایندگان هلدینگ باید درباره این مساله تصمیم نهایی را 
اتخاذ کنند؟ در این زمینه گفته شده قرار است نمایندگان 
هلدینگ خلیج  فارس به عنوان مالک باشگاه استقلال در 
جلسه ای هیات مدیره باشگاه را تعیین کنند تا در ادامه 
هیات مدیره جدید، تکلیف سرمربی و بازیکنان استقلال 
را مشخص کند. آنچه مشخص است اینکه استقلال در 
حال از دس��ت دادن زمان برای یارگیری ابتدای فصل و 

آغاز تمرینات برای فصل آینده است. 

 کاهش سهمیه بازیکنان خارجی 
در لیگ ایران

با تصمیم فدراسیون فوتبال، سهمیه بازیکنان خارجی 
برای بیست وچهارمین دوره لیگ برتر کاهش یافت. کارگروه 
نظارت بر قراردادها برای فصل آینده لیگ برتر تصمیمات 
جدیدی اتخاذ کرده که قرار است به زودی برای تصویب به 
هیات رئیسه فدراسیون فوتبال ارسال شود. براساس قوانین 
جدید، تعداد سهمیه بازیکنان خارجی تیم های لیگ برتری 
برای لیگ بیست وچهارم، 5 بازیکن تعیین شده است که 
یک بازیکن آن باید آسیایی باشد. تعداد سهمیه بازیکنان 
خارجی تیم ها در فصل بیست و سوم، 6 بازیکن بود و به این 
ترتیب برای فصل آینده شاهد کاهش یک سهمیه خارجی 
برای تیم ها خواهیم بود، همچنین براساس تصمیم کارگروه 
نظارت بر قراردادها، در فصل جدید بر خلاف لیگ گذشته، 
بازیکنان لژیونر در صورت حضور در لیگ ایران جزو سهمیه 

خارجی تیم ها محسوب نخواهند شد. 

 محرومیت ۳ ساله یک والیبالیست 
به دلیل دوپینگ

عباس اولادی، والیبالیست شاغل در لیگ دسته یک، 
3 سال از فعالیت در تمامی حوزه های ورزشی محروم شد. 
افس��ران کنترل دوپینگ ایران نادو، نمونه داخل مسابقه 
)IC( عباس اولادی، والیبالیس��ت شاغل در لیگ یک را 
در تاریخ ۱5 اس��فند ۱۴۰2 در خلال برگزاری مسابقات 
اخذ کردند که پس از بررس��ی نمونه توس��ط آزمایشگاه 
مورد تایید وادا، وجود ماده ممنوعه »استانوزولول« از گروه 
ماده ممنوعه S1 لیست مواد و روش های ممنوعه وادا، در 
نمونه وی تایید شد. با توجه به پذیرش اولیه تخلف و قبول 
مجازات تعیین شده توسط ورزشکار و طبق ماده ۱۰-۸-۱ 
از مجموعه قوانین و مقررات مبارزه با دوپینگ ایران، حکم 
محرومیت وی بدون انجام مراحل دادرس��ی و تش��کیل 
جلسه شورای صدور رای مستقیما توسط کمیته انضباطی 
ایران نادو صادر شد. با عنایت به اینکه حکم محرومیت برای 
این تخلف ۴ ساله است اما با در نظر گرفتن پذیرش تخلف 
صورت پذیرفته توسط ورزشکار، ایران نادو با تخفیف یک 
س��اله، حکم محرومیت وی را از تاریخ ۱۴۰3/۰2/۱6 تا 

۱۴۰6/۰2/۱5 به مدت 3 سال صادر کرد. 

 امباپه نیازی به جراحی بینی 
ندارد

فدراسیون فوتبال فرانسه تایید کرد بینی امباپه دچار 
شکستگی ش��ده اما این بازیکن نیازی به جراحی بینی 
ندارد. تیم های ملی فوتبال فرانسه و اتریش  در نخستین 
ب��ازی مرحله گروهی خود رودرروی هم قرار گرفتند که 
این دیدار با برتری یک بر صفر فرانسه به پایان رسید تا 
خروس ها )لقب تیم  ملی فرانسه( گام اول را محکم بردارند. 
در دقایق پایانی این بازی »کیلیان امباپه« ستاره تیم  ملی 
فرانسه پس از برخورد با بازیکن حریف به شدت از ناحیه 
بینی دچار مصدومیت ش��د و نتوانس��ت تا آخر بازی در 
زمین حضور داشته باش��د و جای خود را به اولویه ژیرو 
داد. س��ایت »mirror« انگلیس درباره آخرین وضعیت 
مصدومیت امباپه نوشت: این بازیکن پس از مصدومیت 
فورا به بیمارس��تانی در دوسلدورف آلمان منتقل شد و 
تحت درمان قرار گرفت.  فدراسیون فوتبال فرانسه تایید 
کرده است که بینی امباپه دچار شکستگی شده اما نیازی 
به عمل جراحی ندارد. کاپیتان فرانسه ابتدا توسط کادر 
پزشکی و دکتر »فرانک لو گال« تحت درمان قرار گرفت 
که وی تش��خیص داد او شکستگی بینی دارد. امباپه در 
چند روز آینده تحت درمان قرار خواهد گرفت اما در آینده 
نزدیک تحت عمل جراحی قرار نمی گیرد.  ماسکی برای او 
ساخته می شود تا شماره ۱۰ تیم  ملی فرانسه برای بازگشت 
به مسابقات آماده شود. با این حال هنوز مدت زمان دوری 
امباپه به طور رسمی اعلام نشده و باید دید کاپیتان فرانسه 

چه زمانی به میادین بازمی گردد. 

 قدردانی باشگاه اسپانیایی
از ملی پوش تیم  ملی فوتسال

باشگاه فوتسال »وینیا آلبالی« اسپانیا با انتشار بیانیه ای 
از جدایی ملی پوش ایرانی خود خبر داد و از او تشکر کرد. 
باشگاه فوتبال »وینیا آلبالی« اسپانیا با انتشار بیانیه ای از 
جدایی »سعید احمدعباسی« از این تیم خبر داد. علاوه 
بر سعید احمدعباسی، 2 بازیکن دیگر هم از جمع این تیم 
اسپانیایی جدا شدند. ملی پوش ایرانی در 2 فصل حضور 
در وینیا آلبالی در 25 بازی برای این تیم به میدان رفت 
و ۸ گل به ثمر رساند. احمدعباسی که از گیتی پسند به 
اس��پانیا رفته بود قرار اس��ت فصل آینده به تیم پیشین 
 خود بازگردد و با لباس گیتی پس��ند در لیگ برتر ایران 

بازی کند. 

اخبار

ورزشی

2 نفر از اعضای کمیته استیناف فدراسیون فوتبال جلسه ای را 
با دادستانی کرمان درباره پرونده فساد در باشگاه مس رفسنجان 
برگزار کردند. مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال هفته گذشته 
با ارسال نامه ای به دادستانی استان کرمان آمادگی خود برای 

هرگونه همکاری با این مرجع قضایی 
جهت بررس��ی تمام ابعاد مرتبط با 
پرونده فساد در فوتبال را عنوان کرد. 
ای��ن پرونده که پی��ش از این باعث 
برکناری خداداد افشاریان از ریاست 
کمیته داوران و همچنین س��هیل 
مهدی از مسؤولیت کمیته مسابقات 

سازمان لیگ شده بود، با جلسه ویژه دادستانی کرمان با 2 تن 
از اعضای کمیته استیناف فدراسیون فوتبال همراه بوده است. 
این جلسه محرمانه شنبه گذشته برگزار شد تا جزئیات مربوط 
به اتفاقات داخل راهروهای فدراسیون فوتبال با دستور تاج در 
اختیار دادستانی قرار بگیرد. همچنین آنها اطلاعات لازم درباره 
نحوه فعالیت چند تن از ارکان اجرایی فدراس��یون را دریافت 
کردند. آنچه درباره پرونده فساد باشگاه مس رفسنجان جاری و 
به فدراسیون فوتبال مرتبط است حضور 7 نفر به عنوان متهم در 
این پرونده است که تعداد آنها افزایش پیدا نکرده است.  رئیس 
فدراس��یون فوتبال اعلام کرده است در صورت احراز هرگونه 

تخلف قضایی بدون ملاحظه کاری با مدیران و مشاوران ارشد 
خود برخورد خواهد کرد و مماشاتی در این زمینه نخواهد داشت. 

پیش قدم در فسادستیزی بودیم ■
باشگاه مس رفسنجان بابت حاشیه های اخیر که پیرامون 
این باشگاه شکل گرفته واکنش نشان 
داد و بیانیه ای صادر کرد. باشگاه صنعت 
مس رفسنجان نسبت به انتشار برخی 
شایعات و اظهارات بی اساس در روزهای 
اخیر واکنش نشان داد. در قسمتی از 
این بیانیه آمده است: باشگاه صنعت 
مس رفس��نجان در راستای عمل به 
وظایف و مس��ؤولیت های شرعی، اخلاقی و حرفه ای خود در 
موضوع پرونده مطرح ش��ده، پیش قدم در فسادستیزی شده؛ 
نهایت همکاری را در این زمینه داشته و فشارهای بیرونی هیچ 
خللی در اراده این باشگاه در حفاظت از منافع و سرمایه مردم 
عزیز رفس��نجان و زحمات کارگران ش��ریف مس سرچشمه 
ایجاد نخواهد کرد. تنها دلیل سکوت مسؤولان باشگاه و عدم 
موضع گیری در ماه ها و هفته های اخیر توجه به حساس��یت 
موض��وع و ضرورت طی روند رس��یدگی به پرونده در فضایی 
آرام و دور از تنش بوده که متأسفانه این قاعده از جانب برخی 

فرصت طلبان در روزهای اخیر نقض شده است. 

روزنامه گاردین در گزارشی از گرمای هوا به عنوان چالش 
ج��دی بازی های المپیک پاریس یاد کرد. بازی های المپیک 
پاریس می تواند گرم ترین بازی های تاریخ باشد و به ورزشکاران 
هشدار داده شده است گرمای شدید می تواند به از حال رفتن 

ورزشکاران یا - در بدترین سناریو - 
حتی مرگ آنها بینجامد. به نوشته 
روزنامه انگلیس��ی گاردین، گرما در 
المپیک قبل در توکیو به حدی بود 
که خیلی از ورزشکاران شرایط سختی 
را تجربه کردند. دمای بالای 3۴ درجه 
س��انتیگراد و رطوبت نزدیک به 7۰ 

درصد، باعث شد المپیک توکیو »گرم ترین بازی های تاریخ« 
لقب گیرد. اکنون المپیک پاریس پتانسیل پیشی  گرفتن از 
رک��ورد گرم��ای توکیو را دارد، چرا که تغیی��رات آب وهوایی 
ناشی از س��وزاندن سوخت های فسیلی باعث گرمای شدید 
شده است. از سال ۱۹2۴، زمانی که پاریس آخرین بار میزبان 
بازی های المپیک بود، دمای س��الانه در پایتخت فرانسه ۱.۸ 
درجه سانتیگراد افزایش یافته است.کلسی لی باربر، پرتاب کننده 
نیزه استرالیایی و دارنده مدال برنز المپیک توکیو و قهرمان 2 
دوره جهان، هفته قبل گفت نگران این اس��ت که رقابت در 
دمای ش��دید هوا سلامتی اش را به خطر بیندازد. سباستین 

کو، رئیس فدراسیون جهانی دوومیدانی نیز گفت: پیامدهای 
گرمایش جهانی روی ورزشکاران می تواند متنوع و گسترده 
باشد و از اختلال خواب گرفته تا استرس را ناشی شود. تابستان 
گذشته در فرانسه بیش از 5۰۰۰ نفر بر اثر گرمای شدید جان 
خود را از دست دادند. کیتلین ترودو، 
محقق ارشد علوم آب وهوا در نشریه 
Climate Central، ب��ا اش��اره به 
حلقه های آتش )اشاره به حلقه های 
بازی ه��ای المپیک( گف��ت: هنوز از 
زمان برگزاری المپیک شگفت زده ام. 
ما امواج گرم��ای مرگباری را در این 
مکان و دقیقا در این زمان بارها و بارها تجربه کرده ایم. خطرات 
برای ورزشکارانی که در این شرایط مسابقه می دهند و تمرین 
می کنند می تواند خیلی زیاد باشد. نکته قابل توجه این است که 
در دهکده المپیک تهویه هوا وجود نخواهد داشت و به جای آن 
از سیستم خنک کننده مبتنی بر آب )طبیعی( استفاده خواهد 
شد. با این حال برخی ورزشکاران تصمیم گرفته اند همراه خود 
کولر گازی داشته باشند. ورزشکاران ایالات متحده، بریتانیا، 
استرالیا، دانمارک و ایتالیا همگی سیستم های خنک کننده به 
المپیک خواهند برد. مراسم افتتاحیه المپیک پاریس 5 مرداد 
در امتداد یک مسیر 6  کیلومتری روی رود سن برگزار می شود.

برگزاری جلسه محرمانه دادستانی کرمان با 2 عضو فدراسیون فوتبال

هیچ مماشاتی در کار نیست
گرما بزرگ ترین مشکل ورزشکاران در المپیک پاریس

حلقه های آتش

بیژن حیدری داور فینال جام حذفی شد
با اعلام فدراسیون فوتبال، بیژن حیدری دیدار دو تیم سپاهان و مس رفسنجان در فینال جام حذفی را قضاوت می کند. مسابقه فینال جام حذفی فصل ۱۴۰2-۰3 
بین تیم های مس رفسنجان و سپاهان ساعت ۱7:۴5 روز پنجشنبه 3۱ خرداد در ورزشگاه آزادی برگزار می شود. بر همین اساس تیم داوری این دیدار به شرح زیر 
است: داور: بیژن حیدری، کمک ها: فرهاد فرهادپور و علیرضا مرادی، داور چهارم: سیدوحید کاظمی و داور VAR: موعود بنیادی فرد.

تعدادی از بازیکنان پرسپولیس برای تمدید قرارداد یک شرط 
بزرگ پیش پای باشگاه گذاشته اند. باشگاه پرسپولیس در نخستین 
گام از مذاکره با بازیکنان خود برای تمدید قرارداد، هفته گذشته 
با سروش رفیعی، مهدی ترابی، مرتضی پور علی گنجی و دانیال 
اسماعیلی فر برای تمدید قرارداد به توافق اولیه رسید و قرار بود 
پس از بازگشت رضا درویش از سفر خارجی و پایان محرومیت 2۰ 
روزه او، کارهای تمدید قرارداد این بازیکنان نهایی شود؛ موضوعی 
که ظاهرا با توجه به برخی فعالیت ها در باشگاه پرسپولیس با تردید 
مواجه شده است. ۴ بازیکن نام برده در زمان مذاکره با مدیران 
پرسپولیس شرط تمدید قرارداد را تسویه پاداش های باقیمانده 
از فصل بیست و دوم لیگ برتر و همچنین تسویه قرارداد فصل 
قبل عنوان کردند که در این راس��تا نیز قرار بود درویش تلاش 
کند رضایت این بازیکنان جلب شود. در این وضعیت ظاهرا در 
چند روز گذشته باشگاه پرسپولیس برای جلوگیری از فعال شدن 
بند فسخ قرارداد علیرضا بیرانوند، بخشی از بدهی فصل  قبل این 
بازیکن را پرداخت کرده است که همین موضوع باعث ناراحتی 
برخی بازیکنان شده و آنها اعتقاد دارند باید مطالبات فصل های 
قبل آنها نیز مانند س��ایر بازیکنان پرداخت شود. مهدی ترابی، 
مرتضی پورعلی گنجی و دانیال اسماعیلی فر که شنیده می شود 
پیشنهادات جدی از تیم های متمول لیگ برتری دارند، اکنون 
برای نشستن پای میز مذاکره و تمدید قرارداد خواستار دریافت 
مطالبات شان شده اند و در این وضعیت باید دید چه سرنوشتی 

در انتظار آنها خواهد بود.
بیرانوند پرسپولیس را تهدید به جدایی کرد ■

علیرضا بیرانوند با انتشار یک استوری خبر مهمی را به هواداران 
این تیم داد. فصل برای پرسپولیس در حالی به پایان رسیده که 
مدیران این باشگاه در تلاشند در روزهای آینده مبلغ باقیمانده 
قرارداد بازیکنان را پرداخت و اصل قرارداد آنها را تسویه کنند. 
با این حال در ش��رایطی که بازیکنان مدعی دریافت 65 درصد 
قرارداد خود هستند، باشگاه پرسپولیس اعلام کرده آنها چیزی 

حدود 75 تا ۸۰ درصد دستمزد خود را گرفته اند؛ موضوعی که به 
جدیدترین اختلاف بین باشگاه و بازیکنان تبدیل شده و واکنش 
تند علیرضا بیرانوند را هم به دنبال داش��ته است. در نخستین 
واکنش، علیرضا بیرانوند این موضوع را طرح کرده و نوشته باشگاه 
پاداش 2۰ پیروزی این تیم را جزو قرارداد بازیکنان حساب کرده 
است. او نوشته این تصمیم، حس اعتماد را بین بازیکنان از بین 
برده و بی احترامی به آنهاست. وی در قسمتی از نامه اعتراض آمیز 
خود نوشته است: »متاسفانه باخبر شدم در کمال بی احترامی، 
پاداش هایی را که به ما داده اند، بعد از قهرمانی از اصل مطالبات 
کسر کرده اند و قسمتی از اصل قرارداد در نظر گرفته اند. بحث 
بنده آن پاداش ها نیست، کما اینکه بیشتر آنها را بچه های تیم نذر 
کرده و به انسان های نیازمند پرداخت کرده اند. حقیقتا این اتفاقات 
انسان را سرخورده می کند، حس اعتماد را از بین برده و نوعی 
بی احترامی به بازیکن القا می شود و انسان را وادار به تصمیماتی 
می کند که برخلاف میل باطنی اش است«. شاید نکته اصلی در 
همان خط آخر نهفته باشد؛ جایی که بیرانوند می گوید این تصمیم 
بازیکنان را »وادار به تصمیماتی می کند که برخلاف میل باطنی 
آنهاست«. فراموش نکنید علیرضا بیرانوند تا همین 2 هفته پیش 
جزو بازیکنانی بود که احتمال جدایی آنها از پرسپولیس وجود 
داشت و حالا این جمله به نوعی تهدید هم محسوب می شود. 
البته بیرانوند بعد از بازی با ازبکستان تاکید کرد در پرسپولیس 
خواهد ماند و قصد تحت فشار قرار دادن باشگاه را ندارد اما حالا 

این موضع تازه، چیزهای دیگری را در خودش دارد.
همچنین  مرتضی پورعلی گنجی، مدافع پرسپولیس با انتشار 
یک استوری در صفحه اینستاگرام خود از وضعیت پرداختی های 
باشگاه به بازیکنان این تیم انتقاد کرد. او در بخشی از گلایه خود 
عنوان کرد: »درخواست عجیب و غریبی نداریم. اکثر بازیکنان 
پرسپولیس پیشنهادهای به  مراتب بهتری دارند ولی به  خاطر 
پیراهن پرسپولیس و هواداران نجیبش با رقم کمتر ماندند«. مدافع 
پرسپولیس در حالی نسبت به وضع مالی باشگاه ابراز نارضایتی 

کرده است که ۸۰ درصد دریافتی داشته است.
باشگاه پرسپولیس »اسلحه« را از گلرش گرفت ■

باشگاه پرسپولیس برای اینکه اجازه بازارگرمی فصل گذشته 
به دروازه بان ملی پوش خود را ندهد، به تعهدی که در قبال این 
بازیکن داش��ت عمل کرد. باشگاه پرسپولیس با کمک یکی از 
بانک های حاضر در کنسرسیوم بانکی کشور که مالکیت بخش 
عمده ای از سهام این باشگاه را نیز دارد، اقدام به پرداخت تمام مبلغ 
قرارداد فصل گذشته علیرضا بیرانوند کرد. دروازه بان تیم  ملی ایران 
در صورت عدم دریافت مطالبات خود تا پایان خرداد می توانست 
قراردادش را فسخ کند. از این رو رضا درویش، مدیرعامل باشگاه 
برای جلوگیری از هرگونه حاشیه سازی احتمالی جدید از سوی 

بیرانوند در نقل و انتقالات تابس��تانی، تصمیم گرفت پول او را 
پرداخت کند و حق فس��خ را از این بازیکن بگیرد. بیرانوند که 
همچون سایر بازیکنان تیم دریافتی 76 درصدی داشت، حالا تمام 
مبلغ قراردادش را گرفته است و منتظر دریافت پاداش قهرمانی با 
این تیم در لیگ بیست وسوم است. باشگاه پرسپولیس در نظر دارد 
قرارداد بیرانوند را زودتر از موعد مقرر هم تمدید کند تا او به جای 
اینکه تنها یک فصل دیگر تحت قرارداد باشگاه باشد، بتواند 3 فصل 
دیگر در این تیم حضور داشته باشد. دروازه بان تیم  ملی ایران که 
فصل گذشته هواداران پرسپولیس را با شوک رفتن به استقلال 
تهران حسابی نگران کرده بود، تصمیم به ماندن در این تیم گرفت 
تا بار دیگر با سرخپوشان جشن قهرمانی در لیگ برتر را بگیرد.

 نخستین حاشیه بزرگ برای پرسپولیس پس از قهرمانی 
با اعتراض بازیکنان کلید خورد

شورش مجازی

چهار شنبه ۳0 خرداد 140۳
وطن امروز     شماره 4065

باشگاه پرسپولیس این روزها در حال مذاکره با گزینه های 
مختلف است. اوسمار ویرا بعد از یک نیم فصل موفق از جمع 
سرخپوشان جدا شد تا مدیران این تیم به دنبال جذب سرمربی 
جدید باش��ند. اولویت باشگاه پرس��پولیس جذب سرمربی 
خارجی اس��ت و در این بین نام های زیادی هم مطرح شده 
است. بودجه اولیه باشگاه پرسپولیس برای سرمربی خارجی 
6۰۰ هزار دلار بود. مدیران س��رخ با این رقم و پیش��نهادات 
مختلف سراغ سرمربی های زیادی رفتند که تقریبا می توان 
گفت هیچ کدام از آنها با چنین رقمی حاضر نیستند به ایران 

بیایند. حالا از باشگاه پرسپولیس خبر می رسد بودجه باشگاه 
پرسپولیس برای جذب سرمربی خارجی بیشتر شده و حالا 
به ۱.۱ میلیون دلار رسیده است. پرسپولیسی ها در تلاشند 
با ارائه پیش��نهادات جدید، یک س��رمربی رزومه دار خوب را 
استخدام کنند. باشگاه پرسپولیس در تلاش است طی همین 
هفته به توافقات اولیه با سرمربی بعدی خود برسد تا در نقل 
و انتقالات از سایر تیم ها عقب نماند. در حال حاضر مهم ترین 
و جدی ترین گزینه هدایت پرس��پولیس، »یان فنت شیپ« 
هلندی، سرمربی سابق آژاکس آمستردام محسوب می شود.

بودجه برای استخدام سرمربی افزایش یافت

ادامه از صفحه اول
 چه بسا گاهی مطلوبیت بالای یک 
کاندیدا در سایه کمبود ضدیت با رقیبش باعث شده بخشی از سبد 
رای به سمت کاندیدایی برود که ضدیت بیشتری را با رقیب تعریف 
کرده است. با همه این تفاصیل موج سوم انتخابات را باید لحظه 

اتخاذ تصمیم های میلیمتری و حساس در هر اردوگاه دانست.
یکی از بزرگ ترین نقص های سیاسی کاندیداها و جریان های 
سیاسی در انتخابات های گذشته عدم اشراف کافی بر کیفیت و 
مختصات هرکدام از این 3 موج بوده است. چه بسا کنشی که در 
موج سوم موثر است، در موج اول اثر عکس بدهد یا کنش صحیح در 
موج دوم و سوم به علت عدم فعالیت صحیح در موج اول ثمربخش 

نبوده است. در این فضا و با این مقدمه تفصیلی می توان نخستین 
مناظره انتخاباتی نامزدهای مقام ریاست جمهوری را دقیق تر مورد 
قضاوت قرار داد. نخس��تین مساله ای که در این مناظره مشهود 
بود، ناتوانی نس��بی همه کاندیداها در گ��ذار از موج اول به موج 
دوم تبلیغات بود. در موج دوم تبلیغات که ماهیت قیاسی به خود 
می گیرد، هر کاندیدایی برای موفقیت در افزودن به سبد رای خود 
باید الگوی قیاس پذیری از خود را عرضه کند که در آن چند عنصر 
وجود داشته باشد. نخستین عنصر، برقراری یک نسبت میان خود 
و شرایط موجود است. این نسبت را تقریبا همه کاندیداها برقرار 

می کنند. چنانکه به ندرت می توان کاندیدایی را پیدا کرد که خود 
را معترض به وضع موجود نشان ندهد. دومین عنصر اما به مسیر 
برون رفت از این ش��رایط مربوط می شود؛ مسیری که اصطلاحا 
رویا و روایت تغییر و پیروزی را برای مشارکت کنندگان می سازد؛ 
امری که صرف گلایه از ش��رایط موجود، توانایی س��اختن آن را 
ندارد. کاندیداها اگر نیازمند وعده دادن هستند - که یقینا اینطور 
است - باید وعده خود را در نسبت با این تغییر تعریف کنند. ثقل 
مرکزی هر ش��عار باید در نسبت با نقشه راه این تغییر راه باشد. 
سومین عنصر به تعریف جامعه هدف مربوط می شود. هر کاندیدا 

باید در جریان هر موج جامعه هدف بزرگ تری برای خود تعریف 
کند. اگر زبان یک کاندیدا در موج اول ادبیاتی همس��ان با پایگاه 
رای کادری - تشکیلاتی اش دارد، باید در این مرحله هم جامعه 
بزرگ تری را مخاطب خود فرض کند هم به دنبال برقراری ارتباط 
میان حامیان کادری - تشکیلاتی اش با جامعه هدف مرددان باشد. 
با در نظر گرفتن این 3 عنصر، عمده کاندیداهای جبهه انقلاب، 
عنصر دوم و سوم را چندان در گفتار سیاسی خود لحاظ نکردند. 
این مساله مهم اگر در جریان ۴ مناظره باقیمانده لحاظ نشود، این 
 احتمال وجود دارد که رای کاندیداهای جبهه انقلاب در همان رای 
کادری - تشکیلاتی فریز شود که عملا امکان بازیگری فعال را در 

موج سوم نیز سلب خواهد کرد.

ادامه از صفحه اول
 این نوشته بایدن، بعد از استقرار او در اتاق 
بیضی کاخ سفید که همزمان با چند ماه آخر دولت دوازدهم بود، 
مبنای عمل قرار می گیرد؛ راهبردی که خلاصه اش این بود که ایران 
است که باید گام اول را بردارد و به تعهدات خود در برجام بازگردد 
تا ایالات متحده هم به توافق بازگردد. رئیس جمهور چهل وششم 
آمریکا حتی به صراحت بازگش��ت به برجام را سکویی برای یک 

توافق گسترده تر می دید.
بایدن در این یادداش��ت می نویس��د: »هیچ توهم��ی درباره 
چالش های��ی که رژیم ای��ران برای منافع امنیت��ی آمریکا، برای 
شرکای ما و برای مردم خودش دارد، ندارم اما راه هوشمندانه تری 
برای س��خت  گرفتن به ایران وجود دارد. خبر خوب اما این است 
که راه بهتری هم وجود دارد. اگر رئیس جمهور شوم، ابتدا تعهد 
تزلزل ناپذیری برای ممانعت از دس��تیابی ایران به س��لاح اتمی 
می دهم. دوم اینکه به تهران راهی معتبر برای بازگشت به دیپلماسی 
پیشنهاد می کنم«. او ادامه می دهد: »اگر ایران به پایبندی محض 
به توافق هس��ته ای بازگردد، ایالات متحده ه��م دوباره به توافق 
می پیوندد تا نقطه ش��روعی برای مذاکرات متعاقب آن باش��د. با 
متحدان خود همکاری می کنیم تا مفاد توافق هسته ای را تقویت 
و تمدید و همزمان دیگر مسائل مورد نظر را نیز برطرف کنیم. این 
 شامل همکاری مجدانه برای آزادی آمریکایی هایی که غیرعادلانه 
]در ایران[ بازداشت شده اند، می شود... همچنین با شرکای خود کار 
می کنیم تا تنش ها را کاهش داده و به مناقشات منطقه ای پایان 
دهیم که شامل جنگ در یمن نیز می شود«. بایدن همچنین ادعا 

می کند: »به عقب راندن فعالیت های ثبات زدای ایران که دوستان 
و شرکای ما در منطقه را تهدید می کند، ادامه خواهیم داد... آمریکا 
با اسرائیل همکاری نزدیکی خواهد داشت تا مطمئن شود می تواند 
از خود در برابر ایران و گروه های نیابتی اش دفاع کند. ما به استفاده 
از تحریم های هدفمند علیه نقض حقوق بشر، حمایت از تروریسم 

و برنامه موشکی بالستیک ایران ادامه می دهیم«.
مدت کوتاهی بعد جو بایدن در گفت وگوی تلفنی با  توماس 
فریدمن، ستون نویس مطرح نیویورک تایمز در پاسخ به این سوال 
که آیا به دیدگاهش درباره توافق هسته ای ایران که پیش از این 
در یادداشتی در پایگاه اینترنتی شبکه سی ان ان منتشر کرده بود 

پایبند است یا نه، گفت: سخت خواهد بود اما بله!
رئیس جمه��ور آمریکا بار دیگر موضوع گفت وگو با ایران برای 
طولانی و سخت کردن محدودیت های هسته ای را مطرح کرد و 
اظهار داش��ت: در رایزنی با متحدان و شرکای مان، در مذاکرات و 
توافق های بعدی برای سخت تر و طولانی تر کردن محدودیت های 
هسته ای ایران، همچنین مطرح کردن برنامه موشکی اش، مشارکت 
خواهیم کرد. بایدن در پایان اظهاراتش در این گفت وگو ایران را 
تهدید کرد اگر مطابق این برنامه ریزی پیش نرود، با بازگشت سریع 
تحریم ها از طریق اسنپ بک یا همان مکانیسم ماشه مواجه می شود: 
آمریکا اگر ضرورت داشته باشد، همیشه گزینه اسنپ بک )مکانیسم 

ماشه( را دارد و ایران این را می داند.
۳- خبرگ��زاری رویترز پس از اعمال آخرین تحریم های دولت 
ترامپ علیه صنعت نفت ایران در پاییز همان س��ال نوشت این 
تحریم ها می تواند به برگ چانه زنی برای دولت بعد آمریکا تبدیل 

شود. در این راستا نماینده ویژه وقت وزارت خارجه آمریکا در امور 
ایران قبل از انتخابات نوامبر آمریکا )آبان ۱3۹۹( به پایگاه خبری 
نشنال گفت: اگر جو بایدن در انتخابات سوم نوامبر پیروز شود، 
لغو تحریم ها علیه ایران برای دولت وی آس��ان و سریع نخواهد 
بود. آبرامز که با ۴ دولت آمریکا کار کرده است، افزود: تحریم های 
آمریکا علیه ایران بویژه آن تحریم هایی که خارج از برنامه جامع 
اقدام مشترک )برجام( وضع شده است، به این زودی ها لغو نخواهد 
شد. آبرامز در ادامه مصاحبه با این نشریه آمریکایی اضافه کرد: 
آنهایی که معتقدند وقتی رئیس جمهور بایدن در ماه ژانویه قدرت 
را در دست بگیرد تا روز سوم همه تحریم ها از بین خواهد رفت، 
خواهند فهمید حتی اگر بخواهند هم نمی توانند این کار را بکنند!

4- ظریف در وضعیتی مدعی است بایدن عزمش را برای احیای 
برجام جزم کرده بود که در واپسین ماه های حضورش در وزارت 
امور خارجه از رئیس جمهور آمریکا گلایه کرد که همان راه ترامپ 
را ادامه می دهد. وزیر اسبق امور خارجه خطاب به جو بایدن در 
حساب کاربری خود در شبکه ایکس با اشاره به اظهار نظری از 
جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا در سال 2۰۱۹ اظهار داشت: 
آقای بایدن! دولت ش��ما همان مسیر ترامپ را ادامه داده است، 
در حالی که تلاش می کند از تحریم های غیرقانونی وی به عنوان 

»اهرم« استفاده کند.
5- بعد از تصویب و اجرایی ش��دن قانون هسته ای مجلس که 
ظریف آن را دس��ت اندازی در مس��یر توافق می خواند، تا خرداد 
۱۴۰۰ دولت بایدن در 6 دور مذاکرات کمیسیون مشترک برجام 
با دولت روحانی شرکت کرده است؛ مذاکراتی که به گفته عباس 

عراقچی، معاون سیاسی وقت وزیر امور خارجه و سرپرست هیات 
ایرانی در مذاکرات حتی به پیشرفت هایی هم رسید اما همچنان 
از مختصات توافق خوب برای منافع ملی ایران فاصله داشته، چرا 
که آمریکایی ها حاضر به دادن تضمین نشده اند. عراقچی در پایان 
دور ششم و آخرین دور مذاکرات وین به خبرگزاری صداوسیما 
می گوید: ما مسیر زیادی را تاکنون طی کرده ایم و به پایان مسیر 
نزدیک تر شده ایم اما این راه باقیمانده از مسیر، ساده  نخواهد بود. 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه تصریح کرد: مواضع ما از ابتدای 
مذاک��رات هیچ گونه تغییری نکرده اس��ت و خواهان رفع همه 
تحریم ها هستیم و همین طور راستی آزمایی آنها؛ بعد بازگشت 
ایران به تعهدات خود در برجام. عراقچی در پایان می گوید: طبیعی 
است یکی از مباحث جدی در این مذاکرات ایجاد اطمینان نسبت 
ب��ه عدم تکرار عملکرد دولت آمریکا در خروج از برجام و اعمال 
مجدد تحریم هاست که ما در این زمینه به تضمین نیازمندیم و 
طبیعتا بدون ارائه چنین تضمینی از سوی آمریکا، بازگشت ما به 

برجام مقدور نیست.
این موارد یعنی 6 دور مذاکره آمریکا در انتهای دولت روحانی و 
تداوم مذاکرات وین در دولت سیزدهم خط بطلانی بر این ادعای 
ظریف است که اگر قانون هسته ای مجلس نبود، دولت بایدن همان 

روزهای اول به برجام بازگشته بود.
6- ظریف در ش��رایطی که تصور می ش��د طی این 3-2 سال 
کمی »واقع گراتر« ش��ده باشد، باز هم به شیوه نخ نمای قدیمی 
خود بازگشت. شاید هم ترجیح داد واقعیت را فدای چند دقیقه 

نطق انتخاباتی و فعالیت سیاسی کند. ظریف چه انتخابی کرد؟

فرصت ها و تهدیدهای موج دوم رقابت

دیپلمات یا سمپات؟

یادداشت روز

یادداشت


